
2

امامنمیگذاشتند
اعتدالاسلامیقربانی

تندرویشود
رییس مجمع تشــخیص مصلحت نظــام، تندروی 
را عامــل و آغاز هر انحــراف در نهضت های مردمی 
دانست. آیت الله هاشمی رفسنجانی، در دیدار جمعی 
از سرداران بازنشسته ســپاه پاسداران و فرماندهان 
بخش های مختلــف نیروهای مردمی در یک دیدار 
پرســش و پاسخ، امام را یک شــخصیت بی نظیر در 
تاریخ ایران و اسلام دانست و با ابراز تأسف از تبلیغات 
منفی علیه افکار و اهداف امام راحل مربوط به دوران 
انقلاب و جنگ، گفت: اســتقرار اســلام و مبارزه با 
اســتبداد و استعمار، از جمله اهداف مهم ایشان بود 
که معلوم بود شرق، غرب و ارتجاع منطقه، به عنوان 
نهادهای استعمار و استبداد مخالف ایشان و انقلاب 

اسلامی بودند و هستند.
وی با تشــریح انواع و اقســام توطئه های دشــمنان 
علیه انقلاب اســلامی، گفت: پس از شکســت در 
توطئه تجزیه طلبی ها، شــورش های کور و کودتا و 
نا امید شــدن از این راهها، خیلی صریح و سریع وارد 

جنگ شدند.
رئیــس مجمع تشــخیص مصلحت نظــام، مردمی 
بودن را امتیاز و عامل اصلی پیروزی ایران در جنگ و 
انقلاب، دانست و گفت: امام)ه(، مردم را ولی نعمت 
و مردم هم امام)ره( را ولی فقیه خویش می دانستند 
و با اعتماد به همدیگر در فراز و فرودهای خطرناک 

انقلاب، کاری کردند که بی نظیر است.
هاشمی رفســنجانی، انقلاب های سال های اخیر 
کشــورهای عربی و اســلامی را نمونه ای مناســب 
برای قیاس موفقیت های انقلاب اسلامی دانست 
و گفت: بدون خشونت و با کمتر هزینه های جانی و 
مالی، رژیمی را شکستیم که هم نفت، پول، سرمایه و 
سلاح های پیشرفته داشت و هم قدرت های جهانی 

از او حمایت می کردند.
وی تندروی را عامل و آغاز هر انحراف در نهضت های 
مردمی توصیف کرد و با تأکید بر عقلانیت گفتاری و 
رفتاری امام، گفت: امام، جلوی خیلی از تندروی ها 
را می گرفتند و نمی گذاشتند اعتدال اسلامی، قربانی 

شعارهای احساسی مدعیان انقلابی گری شود.
هاشمی رفســنجانی، با توضیح اقدامات و خاطرات 
خویش از مقطــع پذیرش قطعنامــه و پایان جنگ، 
گفــت: پایان جنگ را با آغاز ســازندگی کشــور گره 
زدیــم و با سیاســت تعدیــل که چندین شــاخص و 
جهت در مســایل اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و 
حتی سیاست خارجی داشــت، سراسر ایران کارگاه 

سازندگی شده بود.
وی با تأکید بر نقش سپاه پاسداران در دفاع مقدس و 
ایجاد زمینه مشارکت این نیرو در بخشهای سازندگی 
کشــور آن هم پــس از جنگ و در دولت ســازندگی، 
گفت: صراحت قانون اساســی این اســت که توان 
نیروهای نظامی در زمان های غیرجنگ، به سازندگی 
و توســعه کشــور کمک کند که واگذاری بسیاری از 
طرح های مهم در اوایل دولت سازندگی به نیروهای 
مسلح و جهاد سازندگی، بهترین مصداق عملی عمل 

به این اصل قانون اساسی است.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، در پاسخ به 
سؤال یکی از حاضران در خصوص سوابق مصلّای 
تهران، با یادآوری کارها و اهداف ساخت آن و شرح 
چگونگی انتخاب زمین تپه های عباس آباد، گفت: 
هــر چند در حال حاضر اســتفاده از این مکان تغییر 
ماهیــت داده، ولی چون همان موقــع نماز جمعه را 
آبروی نظام و به عنوان یک کار سیاســی ـ عبادی و 
ادامه دهنده اهداف صدر اسلام می دانستیم، نسبت 

به ساخت این مجموعه اهتمام شد.

دولت به آزادی بیان معتقد است
عدهایدرحاشیهامنفراترازقانونعملمیکنند

نوبخت در پاسخ به این پرسش که موضع دولت نسبت به فعالیت رسانه ها با توجه 
به اظهارات دیروز رئیس قوه قضائیه چیست، گفت: من با صراحت و شفافیت 
تکــرار می کنم که دولت به آزادی بیان، و آزادی نقد و انتقاد در چارچوب قانون 
معتقد است. البته دولت هم معترض است که عده ای در حاشیه امن قرار گیرند، 
 هتاکی کرده و تهمت بزنند و فراتر از قانون عمل کنند. انتقاد و اعتراض ما نسبت 
به این مجموعه اســت. محمدباقر نوبخت در نشست خبری امروز رسانه ها که 
این هفته در محل بیســت و دومین نمایشگاه مطبوعات برگزار می شود، بیان 
کرد:  جامعه مطبوعاتی برای دولت محترم و ارزشمند هستند و وظیفه داشتیم 

از طریق یارانه مطبوعات مساعدت انجام دهیم.
نوبخت افزود: تا آغاز نمایشــگاه مطبوعات ۸۵ میلیارد تومان یارانه مطبوعات 
پرداخت شده بود که امروز ۵۸ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان دیگر به آن اضافه 

کردیم و امیدواریم  با گشایش اقتصادی دولت این یارانه بیشتر شود.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه از جمله یارانه هایی که قطع نخواهد شــد و باید 
تقویت شود یارانه مطبوعات است، گفت: البته دولت تحت هیچ شرایطی یارانه 
نیازمندها را قطع نخواهد کرد و اگر در مورد کسی اعتراضی برای قطع یارانه اش 

دارد گفته ایم که به دقت رسیدگی شود.
وی در پاســخ به ســوالی درباره صحبت های رئیس قوه قضائیه در واکنش به 
صحبت های رئیس جمهور در افتتاح نمایشــگاه مطبوعات تاکید کرد: رئیس 
جمهور شفاف است و اعتقاد دارد که اصحاب رسانه باید از آزادی بیان و قلم و نقد 
برخوردار باشند. البته همه اینها باید در چارچوب قانونی صورت بگیرد. حالا اگر 
رسانه ای از این چارچوب قانونی خارج شد یا تهمتی زد و هتاکی کرد و یا امری را 
در ذهن جامعه به عنوان اقدامی نادرست ترویج کرد، دولت حتما باید به مراجع 
قانونی ارجاع دهد. البته می توانید تعداد شــکایات دولت از رسانه ها را ببینید، 
ضمن اینکه در آغاز کار دولت کمیته ای تصویب شــد که بســیاری از دعاوی 

که وجود داشت را پس گرفت چرا که دولت به آزادی بیان و نظر پایبند است.
نوبخت در واکنش به این ســوال که آیا تغییر وزرا در کابینه به خاطر گلایه علما 
بوده است بیان کرد: البته مراجع فقط درباره وزارت ارشاد اظهار نظر کرده بودند 
و درباره دو وزارتخانه دیگر صحبت خاصی نکرده بودند اما در کل برای دولت نظر 
مراجع مطاع و لازم الاحترام اســت. دولت تلاش دارد که بیشترین هماهنگی 
را با علما و آیات عظام داشته باشد و تقریبا با نظم خاصی با مراجع و آیات دیدار 
دارد، مطالب استماع می شود و تا جایی که لازم باشد اقدام صورت می گیرد.

سخنگوی دولت همچنین از داشتن اطلاعاتی از جزئیات بیشتری از شکایت 
دولت از برخی از نمایندگان اظهار بی اطلاعی کرد. وی درباره آخرین گزارش ها 
در خصوص صندوق ذخیره فرهنگیان نیز اظهار کرد: از وقتی که اخبار صندوق 
ذخیره فرهنگیان منتشــر شــده، کارگروهی مســئول پیگیری شده و در آینده 

نزدیک گزارش درباره این صندوق را به اطلاع عمومی می رسانیم.

شاخص های اقتصادی ما به خوبی در حال اصلاح است
وی در پاسخ به این پرسش که آیا بهتر نبود در تیم اقتصادی دولت هم ترمیمی 
انجام شود، تصریح کرد: عملکرد تیم اقتصادی دولت قابل تحسین است. در 
شرایط کاهش قیمت نفت، کشورهای ثروتمند نفتی مجبور به استقراض ارزی 
شــدند. در این زمینه عربســتان حتی یارانه ها و حقوق کارکنان خود را کم کرد 

اما در این اوضاع شاخص های اقتصادی ما به خوبی در حال اصلاح است.
وی همچنیــن درباره رویکرد اقتصادی دولت و احتمال تغییر کابینه در بخش 
اقتصاد یادآور شــد: همه سیاســت های اقتصادی دولت در فساد اقتصادی 
اســت که ریاست آن به عهده رئیس جمهور است و در هفته دو روز در روزهای 
یکشــنبه و  پنجشنبه جلسه دارد مورد بحث و تصمیم گیری قرار می گیرد و در 
آن ســتاد درباره مباحث اقتصادی بحث و از آنها دفاع می شــود و بعد از آن به 

تصویب هیات دولت می رسد.
نوبخت با بیان اینکه یکی از مشکلات کشور تورم است که روند آن کاهنده است، 
تصریح کرد: رونق اقتصادی در سال 92 منفی 7 درصد بود اما اکنون به بالای 
4.4 دهم درصد رسیده است و در بازار ارز هم ثبات نسبی وجود دارد. طبق اعلام 
مجامع جهانی ایران در بین کشورهای نفت خیز باثبات ترین اقتصاد را دارد. این 
آمار خود به خود به وجود نیامده بلکه بر اساس برنامه ریزی بوده است. هرچند 

که باید در زمینه رفاه اقتصادی خانواده ها گام های جدی تری برداشته شود.
در ادامه این نشســت خبرنگاری موضع دولت درباره خصوصی سازی را پرسید 
که سخنگوی دولت در پاسخ، اظهار کرد: خصوصی سازی به مفهوم واگذاری 
ســهام شــرکت های دولتی قبل از دولت یازدهم انجام شده و اکنون به مرحله 

پایانی رسیده است اما کیفیت این واگذاری مورد انتقاد است.
وی بــا بیان اینکه نمی توان واگذاری ســهام را به صــورت رد دیون انجام داد، 
خاطرنشــان کرد: در این شرایط فقط ســهام از یک دستگاه دولتی به دستگاه 
دولتی دیگر واگذار می شــود و ما نمی توانیم واحدهای خصولتی را خصوصی 

ســازی بنامیم. فقــط 13.۵ درصد از واگذاری ها بــه بخش خصوصی واقعی 
انجام شده است. اعتقاد دولت این است که واگذاری سهام نباید به صورت رد 
دیون باشد و تلاش ما این است که واقعاً سهام به بخش خصوصی واگذار شود.

نباید از مطالبات خود بکاهیم
نوبخت در پاســخ به این پرسش که به چه میزان از اجرای تعهدات غربی ها در 
برجام رضایت دارید، گفت: ما نباید به هیچ وجه از میزان مطالبات خود بکاهیم 
و باید از همه ظرفیت های برجام استفاده کنیم. درست است که برخی تحریم ها 
لغو شــده اما باید بپذیریم فضا هنوز به قبل از وضع تحریم ها بازگردانده نشده و 

از همکاری کاملی از سوی برخی بانک ها انجام نمی شود.
ســخنگوی دولت با اشــاره به اینکه ما باید طرف خارجی را موظف کنیم که به 
تعهدات خــود در برجام عمل کند، تصریح کرد: طرف مقابل علامت منفی به 
بنگاه های اقتصادی ندهد تا آنها نترســند. دســتگاه دیپلماسی کشور در این 

زمینه کار خود را با قدرت انجام می دهد.
نوبخت در ادامه گفت: نســبت به زمــان رفع تحریم ها ســرمایه گذاری های 
متعددی انجام شده و به طور مثال فروش نفت از یک میلیون بشکه اکنون به 
2.۵ میلیون بشــکه نفت افزایش یافته که اینها بخشی از دستاوردهای برجام 

است اما تلاش دولت استفاده از تمام ظرفیت های برجام است.
نوبخــت درباره تجمیع بیمه ها نیز خاطرنشــان کرد: قرار اســت در یک نظام 
مناسبی از طریق تصدی وزارت بهداشت بیمه ها تجمیع شود و وقتی ما در این 

زمینه به جمع بندی نهایی رسیدیم آن را اعلام می کنیم.
سخنگوی دولت در ادامه در پاسخ به سوالی درباره لیزینگ بین ایرباس و ایران 
برای خرید 1۸ فروند بوئینگ اظهار کرد: نه یک شــرکت بلکه چندین شرکت 
شرایط خودشان را اعلام کردند و ما براساس نرخ سود و چگونگی تملک انتخاب 
خواهیم کرد. کارهای این قضیه در حال انجام شدن است و به محض قطعی 

شدن گزارش خواهم داد که چه زمانی اجرایی خواهد شد.
نوبخت در ادامه این نشســت درباره ارزیابی صندوق بین المللی پول نسبت به 
وضعیت اقتصادی ایران گفت: در گزارش صندوق بین المللی  پول رشد 4.۵ 
درصدی برای ایران پیش بینی شــده اســت. در این گزارش همچنین درباره 
کاهش نرخ تورم و جذب سرمایه نیز گزارشی تهیه شده و افق بلند مدتی درباره 

فعالیت اقتصادی ایران ترسیم شده است.

ازهر10توطئهیکیرارسانهایمیکنیم
حجت الاســلام ســید محمــود علــوی اظهــار کرد: اشــراف اطلاعاتــی بالایی را داریم و این باعث خنثی ســازی توطئه های دشــمنان شــده اســت و خداونــد را به خاطــر این امنیــت و برخــورداری از نیروهای مجاهــد امنیتی 
شــاکر هســتیم. وی بــا بیــان اینکــه انســان های عاشــقی را در ســنگر وزارت اطلاعــات داریــم که ســینه را ســپر کرده و بــه خاطر خــدا در راه حفــظ امنیت تــلاش می کننــد بیان داشــت: ســربازان گمنام امــام زمان)عج( 
در اوج گمنامــی در راســتای ایفــای مســوولیت گام برمی دارنــد. وزیــر اطلاعــات گفــت: مــا در ایــن وزارتخانــه از هــر 1۰ توطئه کــه علیه جمهــوری اســلامی ایران انجام می شــود یکــی را رســانه ای می کنیم تا مــردم دچار 
تــرس و اضطــراب نشــوند. علــوی با اشــاره به عنایت هــای رهبر معظم انقلاب اســلامی نســبت بــه وزارت اطلاعات گفــت: ما همــواره قدردانی رهبــری را در بیانــات و فرصت هــای مختلــف از وزارت اطلاعات و ســربازان 
گمنــام امــام زمان)عــج( داریــم و رئیس جمهــور هــم همــواره بــه نقــش، اهمیت و خدمــات ایــن وزارتخانــه تاکید داشــته اند. وی با اشــاره بــه ارتقــای محبوبیــت وزارت اطلاعــات بر اســاس نظرســنجی ها از مــردم بیان 
 داشــت: بــر اســاس نظرســنجی انجــام  شــده، وزارت اطلاعات قبــلا رتبه هفتــم را از لحــاظ محبوبیت داشــته که طبق نظرســنجی اخیر ایــن وزارتخانــه با لحاظ محبوبیت رتبه ســوم را کســب کرده اســت که ایــن افتخاری 

برای وزارت اطلاعات است.

سیاسی
سه شــنبه 18 آبــان مــاه 1395

پیگیری روز

پروندهیکدکلنفتیرویمیزکمیسیوناصل90ودستگاهقضایی
ســخنگوی کمیسیون اصل 9۰ مجلس شورای اسلامی گفت که پرونده ضرر هنگفت ایران در خرید یک دکل نفتی 
و ســوء اســتفاده از اموال عمومی در این کمیسیون و دستگاه قضایی مطرح شده اســت. بهرام پارسایی در گفت وگو 
با ایســنا اظهار کرد: در ســال 2۰۰۶ یا 2۰۰7 میلادی دکلی که در توفان کاترینا دچار مشکل شده بود از سوی یکی 

از زیرمجموعه های وزارت نفت به قیمت 37 میلیون دلار خریداری شد و برای تعمیر به سواحل شارجه منتقل شد.
وی افزود: تا دو سال پیش هفت میلیون هزینه دلار هزینه نگهداری این دکل به شرکت نگهدارنده در شارجه پرداخت 
شده و یکی دو سال پیش مکاتبه ای صورت گرفت که اگر دکل به همین وضع باقی بماند احتمال غرق شدن آن وجود 

دارد. نماینده مردم شیراز در مجلس ادامه داد: پس از قیمت گذاری دکل، ارزش آن چهار تا پنج میلیون دلار برای فروش برآورد شد. با توجه به اینکه 
این دکل حدود 1۰ سال پیش 37 میلیون دلار خریداری شده و هفت میلیون دلار هم هزینه نگهداری آن پرداخت شده و حالا این دکل بیش از چهار 
تا پنج میلیون دلار ارزش ندارد، ضرر هنگفتی به کشور وارد شده است. سخنگوی کمیسیون اصل 9۰ مجلس شورای اسلامی گفت: موضوع سوء 
اســتفاده و خیانت در اموال و ســرمایه های اجتماعی کشور در کمیســیون اصل 9۰ و مراجع قضایی مطرح شده البته متاسفانه روند رسیدگی به این 
موضوع در مراجع قضایی کند بوده اســت. پارســایی با تاکید بر ضرورت برخورد قاطع تر دســتگاه قضایی با این پرونده، یادآور شد: ما انتظار داریم قوه 
قضاییه رســیدگی به این پرونده را در اولویت کار خود قرار دهد. کمیســیون اصل 9۰ هم این گزارش را در دســتور کار دارد اما با توجه به اینکه مراحل 

رسیدگی قضایی باید در قوه قضاییه انجام شود منتظر بررسی آن در دستگاه قضایی هستیم تا ان شاءالله هم اموال بیت المال به خزانه برگردد.

سوژه روز

ممکناستبرایانتخاباتشورایشهردولیستبدهیم
محســن رهامی رئیس کمیته انتخابات شــورای هماهنگی جبهه اصلاحات درباره انتقاد برخی احزاب اصلاح طلب 
از اســتمرار فعالیت شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان در نامه ای به رئیس دولت اصلاحات گفت: آن بحث ها در 
دو مدل بســتن لیســت مطرح اســت، در یک مدل احزاب اکثریت دارند، یعنی مدلی که ما در انتخابات شورای شهر 
چهارم داشــتیم، یک مدل دیگر برای انتخابات مجلس بود که اشخاص حقیقی و حقوقی و احزاب در آن هستند که 

برخلاف مدل اول شخص محور است. 
رئیس کمیته انتخابات شورای هماهنگی جبهه اصلاحات اعتراض به استمرار فعالیت شورای سیاست گذاری را یک 

موضوع داخلی و خانوادگی اصلاح طلبان دانســت و گفت:  بعد از اینکه این مســئله در شــورای چهارم حل شد، نهایتاً ترکیبی درست کردیم و لیست 
واحد دادیم، بنابراین تلاش می کنیم تا قبل از انتخابات 9۶ مدل مجلس و شورا را با یکدیگر ترکیب کرده و دو مدل شورای سیاست گذاری و شورای 

هماهنگی را با یکدیگر اجرا کنیم.
وی با بیان اینکه تلاشمان این است که در انتخابات به لیست واحد برسیم در عین حال اظهار داشت: در غیر این صورت ممکن است برای انتخابات 
شورای شهر تهران با دو لیست وارد شویم که ۸۰ درصد آن مشترک باشد، اما برای انتخابات ریاست جمهوری قرار نیست فقط در شورای هماهنگی 
یا شورای سیاست گذاری به نتیجه برسیم و کار فراتر از اینهاست هرچند اختلاف  نظری نداریم. در عین حال قائم مقام حزب اعتماد ملی گفت: ما بر 

اساس آزادی و دموکراسی بر اصل استقلال احزاب تاکید داریم. به دنبال راهکاری برای ائتلاف هستیم، اما ادغام نمی شویم.


